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El 5 de novembre 
s’inicia la fase de 
votació per decidir les 
obres d’estiu de 2017
Pàg. 8

La 15a Nit de l’Esport 
reconeix els mèrits de 
l’esport local
Pàg. 17

Un acord polític estableix 
la rebaixa del 3% de l’IBI 
durant tres anys
Pàg. 7

Sant Feliu aposta per la 
sostenibilitat i engega una 
campanya d’estalvi energètic



Sant Feliu avança en el camí
cap a la sostenibilitat

El reportatge

Sabies que... ?
La comunitat educativa es va mobilitzar el 1984

}Manifestació per part dels 
pares, mares i alumnes de l’escola 
Samaranch, en reivindicació de la 
construcció d’una nova escola. 21 
de febrer de 1984. Fotògraf: Blas 
Serrano Miranda. Arxiu Comarcal del 
Baix Llobregat. Fons de l’Ajuntament 
de Sant Feliu de Llobregat.

Calendari de visites dels regidors i
regidores de barri. Novembre de 2016

Les persones interessades a adreçar-se al regidor o regidora 
de barri ho poden fer sense cita prèvia els dies següents:

Margarita Llongueras, regidora de Roses Castellbell
Lloc: Centre Cívic Roses (c/ Tibidabo, s/n)
Data: dilluns 7 de novembre, de 18 a 19 h

Javier Molina, regidor del Mas Lluí
Lloc: Centre Cívic de Mas Lluí (c/ Estelí, 10-18)
Data: dilluns 7 de novembre, de 18 a 19 h

Manel Martínez, regidor de Can Nadal
Lloc: Can Ricart (pl. Lluís Companys, 1)
Data: dimarts 8 de novembre, de 19 a 20 h

Manuel Leiva, regidor de Can Calders
Lloc: Centre Cívic Les Tovalloles (riera de la Salut, 7)
Data: dimarts 8 de novembre, de 18 a 19 h

Lídia Muñoz, regidora de Falguera
Lloc: Centre Polivalent Falguera (pl. Rafael Alberti, s/n)
Data: dimarts 8 de novembre, de 18 a 19 h

M. Cinta Daudé, regidora de Can Maginàs
Lloc: AVV Can Maginàs (c/ Hospitalet, 25)
Data: dimarts 8 de novembre, de 18 a 19 h

Mireia Aldana, regidora de Les Grases
Lloc: Mòdul del Roserar de Dot i de Camprubí (rbla. Marquesa de Castell-
bell, 205-207)
Data: dimarts 8 de novembre, de 18 a 19 h

Lourdes Borrell, regidora de La Salut
Lloc: AVV la Salut – Centre Cívic Les Tovalloles (riera de la Salut, 7)
Data: dijous 10 de novembre, de 19 a 20 h

Espai d’atenció a les empreses

M. Cinta Daudé, regidora de Promoció Econòmica
Tots els dijous, d’11 a 13 h
Lloc: Centre de serveis El Pla

Un nombrós grup de pares, mares, alumnes, mestres i l’Ajuntament 
van reclamar l’any 1984 la construcció d’un nou edifici del col·legi 
Samaranch (actual escola Salvador Espriu). L’1 de març d’aquell 
any, es van manifestar a la plaça de la Vila per exigir a la Generalitat 
que posés data a l’inici de les obres del nou centre. Davant la 
negativa del govern català, pares, mares, mestres i polítics es van 
tancar el 5 de març al saló de plens de l’Ajuntament, i no en van 
sortir fins al 14 de març, quan el Diari Oficial de la Generalitat va 
publicar la convocatòria per contractar l’obra.

C/ Indústria, 6-8  · Polígon “El Pla”
Tels. 93 666 81 64 · 606 12 24 63
recepcio@colbo.net 
www.colbo.net

planxa
pintura
mecànica

Des que Sant Feliu es va adherir l’any 2009 al Pacte 
d’alcaldes i alcaldesses per l’Energia Sostenible, una 
iniciativa de la Unió Europea per implicar els governs locals 
en la lluita contra el canvi climàtic i que compta amb el 
suport de 212 municipis catalans, s’ha fet força feina a la 
ciutat. De fet, l’octubre de 2010 es va aprovar el Pla d’Acció 
per l’Energia Sostenible (PAES) del municipi que recull una 
cinquantena de mesures a favor de l’impuls de l’eficiència 
energètica, les energies renovables, la mobilitat i l’edificació 
sostenibles, així com la promoció de l’estalvi energètic i la 
prevenció de residus. En qualsevol cas, al darrera d’aquests 
objectius hi ha el compromís de reduir les emissions dels 
gasos amb efecte hivernacle a la ciutat en més d’un 20% 
l’any 2020, i en un 40% l’any 2030.

Pla del Clima i l’Energia, el nucli del canvi del 
model energètic
 
Sant Feliu també comptarà al 2017 amb un Pla del Clima 
i l’Energia, en resposta als acords de la Cimera del Clima 
celebrada a París el juny de 2016, i en la qual prop de 200 
països van acordar unir esforços per frenar l’escalfament 
del planeta. El Pla, que esdevindrà l’eina central de les 
actuacions del municipi contra el canvi climàtic, se centra 
en la reducció de consums i emissions, i l’imprescindible 
canvi de model de producció i consum energètic. 

Els àmbits d’actuació del Pla són tres: millora de l’eficiència 
energètica, fort augment de la producció i autoconsum 
d’energies renovables, en substitució de les d’origen fòssil, 
i l’assoliment d’una mobilitat neta i sostenible. Aquest últim 
apartat implica la reducció de l’ús del vehicle privat i una 
nova visió de l’espai públic des del punt de vista urbanístic, 
on les persones són les protagonistes i han d’anar guanyat 
espai, en detriment dels vehicles.

L’abast del Pla és el sector públic i el sector privat, que 
engloba tant habitatges i comunitats de veïns, com els 
àmbits industrial i comercial. El rerefons del Pla és aprofitar 
l’enorme potencialitat ambiental i econòmica que ofereixen 
els sistemes descentralitzats de producció i autoconsum 
energètics

Sant Feliu fa anys que disposa de polítiques per contribuir a la millora del medi ambient i a la lluita contra el 
canvi climàtic. L’any 2017 es farà un nou pas endavant amb la definició d’un Pla del Clima i l’Energia que doni 
compliment als acords de la Cimera de París 2016. Al marge d’aquest fet, a Sant Feliu constantment es fan 
accions per fer la ciutat més sostenible. Així, hi ha en marxa un pla de renovació de l’enllumenat públic que 
l’any vinent permetrà substituir més de 3.600 punts de llum per leds en zones urbanes i polígons industrials. 
A més, els equipaments municipals incorporen progressivament sistemes d’energia renovable, alhora que 
creix el número de vehicles i bicicletes elèctriques de la flota municipal. Properament també entrarà en 
funcionament la primera fotolinera a la ciutat, i s’engegarà la campanya “Connecta’t a l’estalvi energètic” amb 
l’objectiu de conscienciar ciutadania, comerços i empreses sobre la importància de ser més eficients en els 
consums d’energia. 

L’Ajuntament forma part del Covenant of Mayors for 
Climate and Energy (Conveni d’Alcaldes pel Clima i 
l’Energia), un organisme d’autoritats locals i regionals 
depenent de la Unió Europea que treballa amb aquests 
objectius: la reducció d’emissions contaminants per 
frenar el canvi climàtic i per millorar la qualitat de l’aire i 
la salut de la ciutadania, i el canvi de model energètic per 
reduir les emissions contaminants.
 
Els ajuntaments de l’Àrea Metropolitana de Barcelona 
som molt conscients que cal treballar de manera 
coordinada en la lluita contra la contaminació 
atmosfèrica, pel greu impacte que té sobre la salut de 
milions de persones i sobre l’ascens de temperatures i el 
canvi climàtic. I això implica treballar molt a fons sobre 
dos grans temes: la mobilitat i l’energia. Aquests són dos 
grans reptes que, sens dubte, compartim la totalitat dels 
grups municipals de l’Ajuntament de Sant Feliu.

Clima, aire, salut, 
energia.

Jordi San José
L’alcalde

} Imatge de la nova campanya per
promoure l’estalvi d’energia a la ciutat.
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Atenció específica als comerços

Les botigues són grans consumidores d’energia. Per aquest 
motiu, els agents energètics faran sessions formatives als co-
merciants, atenent a la realitat de cada sector. I és que no te-
nen el mateix consum energètic les perruqueries o els forns, 
que les botigues de roba. Per això es faran sessions diferents 
en què es donaran consells específics per a cada àmbit. A 
través d’aquestes convocatòries s’ajudarà els comerços a 
reduir costos i a reduir l’impacte de la seva activitat sobre 
el medi ambient amb l’objectiu d’avançar cap a un model de 
negoci sostenible. 

Valor afegit per al sector industrial

L’Ajuntament també pretén fer arribar el missatge de l’estalvi 
energètic al sector industrial. En aquest sentit, les empreses 
locals tenen la possibilitat de rebre l’assessorament d’un ges-
tor energètic, una figura compartida entre els ajuntaments de 
Sant Feliu, Sant Just Desvern i Sant Joan Despí, creada a 
partir d’un conveni entre l’Institut Català d’Energia i Pimec, i 
subvencionada per la Diputació de Barcelona. El gestor ana-
litza els consums d’energia de les empreses que sol·liciten el 
servei, i fa una diagnosi inicial de la seva situació, així com 
una proposta amb mesures per reduir els costos energètics i 
millorar la competitivitat del negoci. 

Punt d’Informació Municipal sobre
Gestió Energètica

Per tal d’assessorar les persones o les comunitats de pro-
pietaris que vulguin analitzar els seus consums energètics i 
estudiar com reduir-los, l’Ajuntament ha posat en marxa un 
Punt d’Informació Municipal sobre Gestió Energètica, que 
es troba a les instal·lacions del Servei de Manteniment de la 
Ciutat (ctra. Sànson, 74). Horaris d’atenció: de dilluns a diven-
dres, de 9 a 14 h; telèfon: 93 666 51 08.

El reportatge

“Hace 4 o 5 años puse un 
regulador para controlar los picos 
de tensión en la tienda, porque 
pueden estropear la maquinaria 
y además hacen que aumente el 
consumo de luz. Desde entonces 
he ahorrado entre un 10 y un 
15% en la factura. Cada año 
también miro los consumos de 
las neveras e intento regular la 
potencia contratada en función 
de mis necesidades. Si ahora se 
hace una campaña, estoy abierto 
a lo que me puedan enseñar 
porque siempre hay cosas que se 
te escapan”.

“Durant la formació com agent 
energètic he pres consciència 
de la importància de l’energia 
i el seu estalvi. El projecte de 
l’Ajuntament és prou interessant; 
té en compte la ciutadania i les 
seves necessitats, i l’energia 
i el medi ambient, com un tot. 
Es pretén ajudar les persones 
a fer un bon ús de l’energia i a 
estalviar en els rebuts. I és aquí 
on intervenim l’equip de gestors 
energètics, informant, ajudant 
i reduint el consum sense 
necessitat de canviar hàbits, 
intentant generar un respir i 
guanyar en qualitat de vida”.

“Som conscients dels efectes 
de l’activitat empresarial sobre 
el medi ambient, i l’entenem com 
un repte del segle XXI. Com a 
empresa de transport de viat-
gers vetllem perquè la nostra 
flota sigui el més verda i soste-
nible possible, i intentem fer un 
ús eficient de l’energia, reduint 
emissions i substituint fonts con-
taminants per netes. La tecnolo-
gia és indispensable per assolir 
canvis i millores mediambientals, 
però ha d’anar acompanyada de 
voluntat i visió compartida. La 
sostenibilitat és responsabilitat 
de tots, on cadascú ha d’aportar 
el seu esforç”.

Artur Espinosa
Adjunt Gerència
empresa Soler i Sauret

Jorge Douton
Propietari de la botiga 
Casa del Gel

Pilar Albert
Muniesa
Agent energètic de 
l’Ajuntament

Digues la teva...

Fer de Sant Feliu una ciutat sostenible és un dels objectius de 
l’actual Equip de Govern, una aposta ambiciosa que afecta 
molts àmbits, i en la qual ja s’han aconseguit importants 
avenços, tot i que encara queda molt camí per fer.

• Enllumenat públic més eficient

 L’Ajuntament té en marxa des de fa diversos anys un 
pla de renovació de l’enllumenat públic per substituir les 
antigues lluminàries de la via pública per leds. Alhora, 
incorpora un sistema de control per telegestió que 
permet regular a distància la intensitat lumínica, les hores 
d’encesa i apagat en funció de l’època de l’any, i que 
facilita la detecció d’avaries.

• De 2012 i 2015: 
 -  789 punts de llum substituïts a 59 carrers. 
 -  Estalvi: 234.000 kWh i 44.600 € per any.
 -  Emissions evitades: 83.000 kg de CO2 a l’aire.

• Any 2017:
- Previst substituir 3.147 punts de llum per leds. 
- Previsió d’estalvi: 1,5 milions kWh i 135.000 € per any.
- L’actuació és fruït del préstec a zero interès per valor 

d’1,8 milions d’euros cofinançant amb fons FEDER, 
que l’Instituto para la Diversificación y Ahorro de 
la Energía (IDAE) del Ministeri d’Indústria, Energia i 
Turisme ha concedit a l’Ajuntament.

• Pla de polígons industrials

 A finals d’any s’iniciaran les actuacions per instal·lar leds 
en la xarxa d’enllumenat dels tres polígons industrials de 
la ciutat. En concret es substituiran 625 punts de llum, 
que permetran estalviar uns 50.000 kWh i uns 14.000 € a 
l’any.

• Equipaments més sostenibles

 Els edificis de gestió municipal estan incorporant 
progressivament criteris de sostenibilitat. En aquest sentit, 
tant en les noves construccions com en els projectes de 
remodelació d’equipaments ja existents, l’Ajuntament 
aposta per l’ús d’energies renovables amb l’objectiu final 
de potenciar l’autosuficiència dels edificis. 

 Alguns dels darrers exemples són:

• L’escola Arquitecte Gaudí, que té una caldera de 
biomassa, la primera d’aquest tipus en un centre 
escolar de la ciutat.

• Els diversos pavellons esportius municipals, els quals 
utilitzen sistemes de captació de l’energia solar per a 
escalfar l’aigua.

• Casal de Joves i Biblioteca Montserrat Roig: la reforma 
dels dos equipaments preveu aprofitar l’energia 
geotèrmica, que es basa en l’aprofitament de la 
calor del subsòl de la terra per al funcionament de la 
climatització.

• Mobilitat sostenible

 En el ple de gener de 2016 es va aprovar el Pla de Mobilitat 
Urbana de Sant Feliu 2015-2020, document que recull les 
estratègies en l’àmbit i que defineix com a prioritat un 
model de mobilitat sostenible que vetlli per la qualitat 
de vida urbana i el benestar col·lectiu. En aquest sentit, 
s’estan impulsant accions per reduir progressivament el 
consum dels combustibles fòssils i la petjada del carboni, 
amb la doble finalitat de reduir l’impacte que té sobre el 
medi ambient i sobre la salut de les persones. 

• Vehicles elèctrics en els serveis municipals. 
Actualment la flota de vehicles de la ciutat inclou 7 
furgonetes i 2 cotxes petits totalment elèctrics.

• Bicicletes elèctriques. L’Ajuntament disposa de 17 
bicicletes elèctriques que utilitza el personal municipal. 
A més, properament, gràcies a l’acord amb AMB i 
la Diputació de Barcelona s’incorporaran 11 noves 
bicicletes.

• Fotolinera. En breu entrarà en funcionament la primera 
fotolinera de Sant Feliu, a l’aparcament del Casal de 
la Gent Gran, la qual permetrà la recàrrega gratuïta 
i simultània de dos vehicles elèctrics. Per utilitzar la 
fotolinera, que és una instal·lació de l’AMB, caldrà 
registrar-se com a usuari. L’energia que diàriament no 
aprofitin els vehicles, s’utilitzarà per donar servei al 
Casal de la Gent Gran.

• Punts de recàrrega. Amb l’objectiu de promoure l’ús 
dels vehicles elèctrics, l’Ajuntament ha sol·Licitat a 
l’AMB la instal·lació de 6 punts nous de recàrrega 
semiràpida a la ciutat. Actualment a l’aparcament del 
Centre Comercial de Sant Feliu, propietat de Caboel, hi 
ha 16 punts de recàrrega gratuïta.

} La fotolinera està instal·lada a l’aparcament 
del Casal de la Gent Gran.

} Entre la flota de vehicles municipals hi ha 9 vehicles elèctrics.

Aposta forta per la sostenibilitat

Agents energètics al servei de la ciutadania

L’Ajuntament ha engegat aquest octubre una campanya per 
promoure l’estalvi d’energia a la ciutat. Sota l’eslògan “Con-
necta’t a l’estalvi energètic”, durant els propers mesos s’ani-
ran fent diferents accions amb l’objectiu d’assessorar les 
famílies, les comunitats de propietaris, els comerços i les 
empreses sobre com reduir el consum d’energia per tal de 
reduir la contaminació i l’emissió de CO2 a l’aire, amb el bene-
fici afegit d’aconseguir estalviar diners. 

A través de la campanya “Connecta’t a l’estalvi energètic” 
es vol implicar i conscienciar la població sobre la necessitat 
d’estalviar energia. Per tal de fer-ho possible, l’Ajuntament ha 
contractat en el marc d’un pla d’ocupació d’eficiència ener-
gètica subvencionat per la Diputació de Barcelona, un total 
de 8 persones en situació d’atur (4 auxiliars administratius i 4 
oficials electricistes) que durant 9 mesos faran tasques d’as-
sessorament energètic a famílies, comerços i comunitats de 
propietaris.

Un dels públics prioritaris als quals s’adreçaran els agents 
energètics són les famílies que pateixen pobresa energètica, 
és a dir, persones que són ateses des dels Serveis Socials 
municipals i que tenen dificultats econòmiques per pagar els 
rebuts de serveis bàsics com la llum, l’aigua o el gas. A més 
d’aquest col·lectiu, també s’atendran persones en condicions 
de vulnerabilitat o gent gran que viu sola. Els agents energè-
tics visitaran els domicilis d’aquestes persones i analitzaran 
els consums dels seus habitatges.
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CiutatOcupació

En el ple municipal de juliol, l’equip 
de govern juntament amb els grups 
a l’oposició de Veïns per Sant Feliu 
(VSF) i Partit Popular (PP), van portar a 
aprovació una moció en relació a l’IBI 
de 2014. La moció, que estableix una 
rebaixa d’un 3% de l’impost durant els 
tres propers exercicis fiscals, va ser 
possible gràcies a un acord polític i a 
la voluntat de consens dels grups. El 
text es va aprovar amb els vots a favor 
d’ICV-EUiA, PSC, ERC, PP i VSF; el 
vot en contra de Junts per Sant Feliu 
(JSF), i les abstencions de C’s i CDC.

El regidor d’Hisenda, Josep Maria 
Rañé, va explicar en el ple que la rebaixa 
en el rebut de l’impost “es concretarà 
en una reducció de l’actual tipus del 
0,652% al 0,633%”. Paral·lelament, 
Jordi San José, alcalde de la ciutat, va 
destacar haver aconseguit “un acord 
polític de futur per resoldre de manera 
compartida un tema en què tots 
tenim visions legítimament diferents, 
i que està ocupant des de fa temps 
la centralitat del debat polític a Sant 
Feliu”. 

Silvestre Gilaberte, de Veïns per Sant 
Feliu, va expressar la seva conformitat 
dient que “para nosotros es una 
satisfacción importante haber llegado 
a este acuerdo”.

La portaveu del PP, Elisabet Ortega, 
va argumentar el seu vot a favor de 
la moció perquè “nosotros nunca 
vamos a decir que no a una bajada de 
impuestos”. 

Luis Serrano,  portaveu de Junts per 
Sant Feliu, va mostrar-se favorable a 

L’equip de govern i els grups municipals 
de Veïns i PP arriben a un acord polític 
sobre l’IBI

87 persones contractades en plans 
d’ocupació durant el 2016

la devolució i a la baixada de l’IBI, 
però va justificar el seu vot contrari a 
la moció en considerar imprescindible 
que “es faci la devolució en 2 anys” en 
comptes dels 3 exercicis fiscals de la 
proposta. 

El grup municipal de C’s es va abstenir. 
El seu portaveu, Xavier Alegre, va 
argumentar que “hi ha un element de 
forma que no podem compartir, que és 
la devolució en 3 anys”. 

El regidor de CDC, Manel Carrion, va 
assegurar “que si realment el que es 
vol és tornar els diners, aquesta no és 
la millor solució”.

El portaveu d’ERC, Oriol Bossa, tot i 
el vot favorable del seu grup “perquè 
se’ns ha dit que els serveis que presta 
l’Ajuntament no se’n ressentiran”, es 
mostrava crític amb la moció i instava 
a tots els grups a tancar un debat 
que considera que ja ha durat massa 
temps. 

Per la seva part, des del grup municipal 
del PSC, Javier Molina, va posar en 
valor l’actual acord de govern amb ICV-
EUiA ja que sense aquest, “aquesta 
moció no hauria estat possible”. 

En darrer terme, l’alcaldessa en 
funcions d’ICV-EUiA, Lidia Muñoz, va 
celebrar allunyar la política fiscal del 
centre del debat polític per donar pas 
a la reflexió sobre “com transformem 
aquests ingressos en fer més fàcil la 
vida de la ciutadania”. 

Al llarg d’aquest 2016 s’han destinat 945.000 euros per 
a la contractació d’un total de 87 persones participants 
dels diferents programes de foment de l’ocupació, alguns 
ja finalitzats com els plans adreçats a 19 persones no 
perceptores de cap prestació o que cobren Pirmi. 

En el darrer quadrimestre s’han concentrat diversos 
projectes per impulsar l’ocupació que permetran a 
l’Ajuntament la contractació de 29 persones de la ciutat 
que estaven sense feina: als 8 agents energètics (4 auxiliars 
administratius i 4 oficials electricistes) del Pla d’Eficiència 
Energètica subvencionat per la Diputació de Barcelona que 
faran assessorament per fomentar l’estalvi d’energia, cal 
afegir les 11 persones com a personal de suport al Servei de 
Manteniment de la Ciutat a través d’un altre pla d’ocupació 
d’un any de durada, subvencionat per l’Àrea Metropolitana 
de Barcelona (AMB). A més, l’Ajuntament també contractarà 
en la modalitat de contracte de formació el 15 de novembre 
una desena de joves. La iniciativa, subvencionada pel 
Servei d’Ocupació de Catalunya (SOC), pretén incentivar la 
contractació de joves amb formació adscrits al Programa 
de Garantia Juvenil. Els joves beneficiaris han d’estar sense 
feina i sense rebre formació, i haver finalitzat un cicle formatiu 
o estudis superiors.

D’altra banda, en l’actualitat hi ha 13 auxiliars administratius 
en un pla d’ocupació de la Diputació i que desenvolupen 
tasques en diferents serveis municipals, així com 8 peons 
i 1 oficial que participen a un altre pla de manteniment de 
l’AMB.

A més, en el marc del projecte Treball als barris, impulsat 
pel SOC, l’Ajuntament ha contractat durant sis mesos 17 

persones, preferentment dels barris de la Salut i Can Calders, 
a través de quatre plans d’ocupació (9 persones en un pla de 
promoció de l’autonomia personal com auxiliars de la llar; 
2 informadores ambientals i 1 educadora mediambiental, 2 
peons i 1 oficial de fibra òptica i 2 dinamitzadors digitals). 

“La voluntat política de l’Ajuntament, 
els recursos econòmics destinats i la 
suma i col·laboració amb altres d’ad-
ministracions, fan possible optimitzar 
els recursos i continuar treballant per a 
la millora de l’ocupació de les persones 
en situació d’atur i amb més dificultats 
per superar la crisi econòmica”. 

M. Cinta Daudé
Regidora d’Activitat Econòmica i Ocupació

} D’esquerra a dreta, Silvestre Gilaberte (VSF), Manuel Leiva (ICV-EUiA), Lídia Muñoz (alcaldessa accidental), Josep Maria Rañé (PSC) i Eli-
sabet Ortega (PP), durant la roda de premsa de presentació de l’acord polític sobre l’IBI.

} Una informadora ambiental assessora un comerç de la ciutat.

Acords de la moció

1. Rebaixar al 2017 l’actual 
tipus d’IBI per béns urbans 
del 0,652% fins deixar-lo en 
el 0,633%. Alhora, el tipus de 
gravamen específic per a béns 
urbans (oficines i indústries), 
que era del 0,890% passa al 
0,875%.

2. Els efectes econòmics sobre 
cada rebut equivalen a una 
tercera part de la diferència 
assumida pels contribuents 
com a conseqüència de 
l’aplicació de l’acord del ple 
d’abril de 2014, el qual ha estat 
anul·lat judicialment.

3. El percentatge de diferència 
establert es mantindrà durant 
els exercicis fiscals del 2018 
i 2019 per tal que els efectes 
econòmics siguin equivalents.

4. Fins a la finalització de l’exercici 
fiscal del 2019, s’aplicaran els 
criteris de l’acord, encara que 
es vegin modificats els valors 
cadastrals.

5. L’acord suposa desistir del 
recurs d’apel·lació interposat 
per l’Ajuntament contra 
la sentència del Jutjat del 
Contenciós Administratiu 12 de 
Barcelona 82/2016, de 18 de 
març.
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Via pública Ciutat El Ple
Juny 2016
Moció del C.B. Santfeliuenc per batejar les pistes exteriors 
del Palau J.C. Navarro amb el nom d’Agustí Suñé Fontova. 
Unanimitat.
Moció de l’Ateneu de suport i solidaritat amb el pintor J.R. 
Urtasun Rekalde. Aprovada. Abstenció del PP.
Moció de suport al Dia de l’orgull lèsbic, gai, trans, bisexual 
i intersexual. Unanimitat.
Moció de defensa de l’acollida de persones refugiades. 
Unanimitat.
Moció de C’s per exigir el compliment dels requisits per la 
normativa de tràfic en matèria d’idioma. Rebutjada: a favor, 
C’s i PP; en contra, resta de grups.
Moció d’ERC per reivindicar un país lliure de corrupció 
d’Estat. A favor, ICV-EUiA, PSC, ERC, CDC, C’s (en el punt 1), 
un dels regidors de VSF, PP (en el punt 3) i JSF; en contra, C’s 
(en els punts 2, 3, i 4) i PP (en els punts 1, 2 i 4); i abstenció d’un 
regidor de VSF.
Moció per reclamar a la Generalitat la millora dels serveis 
a l’Hospital Moisès Broggi. Aprovada. En contra, ERC i CDC.
Aprovació provisional del document de modificació del Pla 
General Metropolità que permetrà la creació d’un sistema 
d’habitatge públic a El Pla i d’habitatge de protecció oficial 
a Anselm Clavé. Aprovat. En contra, C’s; abstenció, VSF i PP. 
Subvencions a diverses entitats. Unanimitat, excepte C’s, en 
la subvenció de l’AFAP. 

Juliol 2016
Moció en relació a l’IBI de 2014. A favor, ICV-EUiA, PSC, ERC, 
PP i VSF; en contra, JSF; abstenció, C’s i CDC. 
Moció ciutadana per la devolució del 9% de l’IBI de l’exercici 
2014. Rebutjada. En contra, ICV-EUiA, PSC, ERC, CDC, VSF i 
JSF; i abstenció, C’s i PP.
Compte General del pressupost 2015. Aprovat. En contra, 
ERC, i abstenció, C’s, VSF, PP, i JSF. 
Línies estratègiques del Pla de Rescat Social. Unanimitat.
Moció d’ICV-EUiA, PSC i ERC de suport a la Declaració 
d’entitats memorialistes sobre el 80è aniversari del cop 
d’Estat del 18 de juliol de 1936. Unanimitat.
Establiment del servei de mediació de l’Ajuntament. Unani-
mitat.
Conveni amb l’AMB per a la gestió del parc del Llobregat. 
Unanimitat.
Subvencions a diverses entitats. Unanimitat.

Setembre 2016
Modificació del catàleg de llocs de treball per preveure un 
salari mínim de 1.000 euros bruts mensuals del personal 
dels plans d’ocupació. Unanimitat. 
Subvencions a diverses entitats. Unanimitat.
Subvenció als concessionaris per dinamitzar el Mercat 
Municipal. Unanimitat.
Dies addicionals d’obertura dels establiments comercials 
de l’any 2017 (13 d’octubre i 3 de desembre). Unanimitat.
Moció sobre la reforma horària. Unanimitat.
Moció en suport als acords de pau a Colòmbia. Unanimitat.
Moció de CDC de suport a l’exconseller de la Generalitat, 
F. Homs, pels fets del 9N. Aprovada. En contra, PSC, C’s i PP; 
abstenció, VSF i JSF.
Mocions sobre el procés sobiranista, presentades per 
separat per C’s, PP i PSC. Totes tres van ser rebutjades, amb 
els vots en contra d’ICV-EUiA, ERC i CDC i l’abstenció de VSF i 
JSF, i els vots a favor de PSC, C’S i PP. En la moció del PSC, el 
PP va votar en contra únicament d’un dels punts.
Moció de suport al Manifest del XVIII Marxa de la Gent 
Gran Baix Llobregat. Unanimitat.
Renúncia al càrrec del regidor de C’s, Xavier Alegre Buxe-
da.

Les prop d’una vintena d’actuacions a la via pública dutes 
a terme els mesos d’estiu en el marc del Pla de millora 
de l’espai urbà ja són una realitat. Amb l’execució dels 
treballs s’han materialitzat les propostes més votades 
per la ciutadania en el procés participatiu impulsat per 
l’Ajuntament a principi d’any. Només resta pendent d’acabar 
la construcció d’una rampa al c/ Joaquim Monmany, que 
permetrà l’accés dels vianants al CAP Rambla.

Entre les actuacions hi ha obres de millora d’accessibilitat 
en cruïlles i passos de vianants, com el del pg. Comte de 
Vilardaga amb c/ Carles Buïgas, c/ Dalt amb pg. Nadal o 
Torras i Bages amb Vidal i Ribas. També s’han suprimit 
barreres arquitectòniques al pg. Onze de Setembre o als 
carrers de Roses i d’Armenteres, i s’han arranjat voreres i 
paviments en punts com el c/ Mas Lluí o la pl. Villeneuve-
le-Roi, entre altres.

Les Jornades de Tardor de la Dona 
volen sensibilitzar la ciutadania 
sobre la violència de gènere
Durant el mes de novembre, se celebraran les tradicionals 
Jornades de Tardor contra la Violència vers les Dones, que fa 
anys que la ciutat organitza amb l’objectiu de sensibilitzar la 
població sobre la violència de gènere.
 
Les activitats es concentraran entre el 20 i el 27 de novembre. 
Entre les novetats d’aquesta edició s’oferiran tallers a 
la ciutadania per saber com actuar si es coneix un cas 
de violència de gènere, així com xerrades, especialment 
adreçades als més joves, on s’abordarà la violència en les 
relacions de parella. El programa d’activitats inclourà també 
la IV Marxa/Manifestació contra la violència masclista del 
Baix Llobregat, que farà un recorregut per la ciutat  finalitzant 
al parc Torreblanca.

El 5 de novembre s’obre la fase de votació 
de les obres de 2017

El procés participatiu per tal que la ciutadania pugui decidir les 
obres d’estiu de 2017 continua en marxa. Després dels tallers 
de debat i de la presentació de propostes (que va finalitzar el 
30 de setembre), fins al 5 de novembre un equip tècnic valora 
les prop d’un centenar de propostes presentades. Totes les 
que siguin validades i viables passaran a la fase de votació. 

Nova convocatòria del programa 
Yuzz Sant Feliu
La convocatòria de la cinquena edició del programa Yuzz 
“Joves amb idees” ja és oberta. Poden participar-hi joves 
d’entre 18 i 31 anys que tinguin projectes o idees de base 
tecnològica i que vulguin rebre assessorament gratuït durant 
cinc mesos per tal de desenvolupar les seves idees de 
negoci. Com en les anteriors edicions, se seleccionaran 20 
persones i l’autor o autors del millor projecte tecnològic de la 
seu Yuzz de Sant Feliu tindrà l’oportunitat de viatjar a Sillicon 
Valley i optar a un premi de 60.000 € per fer realitat la seva 
idea empresarial. 

D’altra banda, el Centre Cívic Les Tovalloles va acollir el 20 
de setembre l’acte final i el lliurament de diplomes de l’edició 
de 2016 de Yuzz a Sant Feliu.

Per ampliar informació sobre el Centre Yuzz Sant Feliu es pot 
enviar un missatge a yuzzsantfeliudellobregat@gmail.com o 
a tic@santfeliu.cat, o bé trucar al 93 685 80 24.

Finalitzen les obres d’estiu a la via pública 
i continua el procés participatiu per decidir 
les actuacions de l’estiu vinent

Precisament el 5 de novembre es farà una jornada a la Sala 
Ibèria en què es valorarà el procés i s’iniciarà la fase de 
votació, que estarà vigent fins al 21 de novembre. Per votar 
cal estar empadronat a Sant Feliu i ser major de 16 anys. 

Es pot votar a www.santfeliu.cat/obresestiu2017 o presen-
cialment a l’Oficina d’Atenció Ciutadana. Els resultats de les 
votacions es faran públics el 22 de novembre. 

} Una de les obres realitzades ha permès millorar l’accessibilitat en 
la cruïlla del carrer de Dalt amb el passeig de Nadal.

} Lliurament de diplomes de l’edició de 2016.
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Educació

Santa Creu d’Olorda, protagonista 
de la III Setmana del Patrimoni
Sant Feliu va viure del 22 de setembre al 2 d’octubre la III 
Setmana del Patrimoni. Sota el títol “Santa Creu d’Olor-
da, la muntanya de Sant Feliu: patrimoni i paisatge” es van 
presentar diferents activitats al voltant del llegat rural de 
l’antic municipi de Santa Creu d’Olorda, coincidint amb el 
centenari de la seva dissolució l’any 1916. Durant la Setma-
na hi va haver una vintena de propostes entre exposicions, 
xerrades, itineraris guiats i un concurs de fotografia, entre 
altres.

La iniciativa, coordinada per l’entitat Arrels Locals, va 
comptar amb la participació de diferents entitats culturals 
de la ciutat que integren, conjuntament amb l’Ajuntament, 
la Comissió de Patrimoni (Arxiu Comarcal, Arrels Locals, 
Agrupació de Recerca i Estudis de Sant Feliu, Associació 
d’Amics de les Roses, Centre d’Estudis Comarcals, Uni-
versitat Social Autogestionada, Associació Kaleidoscopi-
Sant Feliu i Agrupació Excursionista Sant Llorenç).

Nova edició de Tardor al Palau
El Palau Falguera s’omplirà els dies 11, 12 i 13 de novembre 
dels colors, les aromes i les textures pròpies de la tardor 
amb motiu de la celebració de la cinquena edició de Tardor 
al Palau. Un any més hi haurà un bon grapat d’activitats al 
voltant del món de les roses, els bolets, els productes de 
l’horta i l’art.

El Casal de Joves es trasllada
temporalment al c/ Pi i Margall per 
la reforma de l’equipament

Des de finals de se-
tembre està en fun-
cionament el “Punt 
Jove”, un nou espai 
municipal ubicat al 
carrer de Pi i Margall, 
8 que fa les funcions 
del Casal de Joves 
mentre aquestes 
instal·lacions estan 
en obres. De fet, 
l’edifici del Casal de 
Joves serà objecte 
d’una important re-
forma que el man-
tindrà tancat aproxi-
madament durant un 
any. El “Punt Jove”, 
encara que sigui 
provisional, ofereix 
els mateixos serveis 
d’assessorament i 

informació que el Casal de Joves, i està obert en el mateix 
horari, és a dir, de dilluns a divendres, de 17 a 21 h.

Un Casal amb més serveis i més gran

El projecte de reforma del Casal de Joves permetrà dispo-
sar d’un espai molt més gran i confortable, al qual s’acce-
dirà des de la plaça del Casal i no des de Laureà Miró, com 
fins ara. Es mantindrà però un accés pel carrer per entrar 
directament a la nova sala de concerts, que tindrà capa-
citat per a 300 persones i estarà totalment insonoritzada. 

Ciutat

C/ Santiago Rusiñol, 5
Sant Feliu de Llobregat

Tel. 93 666 26 07
contacto@armfinques.com

Coneixem Sant Feliu.
Som d’aquí, treballem aquí!

Assessorament sense compromís

Truqui’ns!

VENDA I LLOGUER DE PISOS

Un total de 6.350 alumnes, 95 alumnes menys que el curs 
anterior, van iniciar el curs acadèmic 2016-2017 el 12 de 
setembre a les escoles i instituts públics i concertats. L’inici 
es va fer amb tota normalitat, amb les mateixes línies a P3 
que el curs anterior, després d’haver-se evitat la supressió 
de la segona línia a l’escola Miquel Martí i Pol. El curs 
escolar es va inaugurar oficialment amb la conferència “El 
compromís i el gust d’educar”, que el 30 de setembre va 
oferir Juan Manuel del Pozo, professor de filosofia de la 
Universitat de Girona. D’altra banda, a les escoles bressol 
municipals s’han cobert les 408 places que s’ofereixen per 
a infants d’entre 0 i 3 anys.

Estrena del projecte “Cordes a primària”

Pel que fa a l’Escola Municipal de Música, la matrícula per 
a aquest curs és de 443 alumnes. Precisament, enguany 
l’Escola Municipal de Música ha engegat una experiència 
nova a les escoles Falguera i Gaudí que permet als alumnes 
de tercer curs d’aquests centres treballar amb instruments 
de corda en l’assignatura de música.

6.350 alumnes comencen el curs 2016-2017

L’institut Martí Dot ofereix cursos d’anglès 

L’institut Martí Dot ofereix per primera vegada diversos 
cursos d’anglès al centre oberts a tothom i fora de l’horari 
escolar, els quals imparteix professorat de l’Escola Oficial 
d’Idiomes de Cornellà. Més informació: 93 377 81 77 o 
info@eoicornella.cat. 

Més de 378 mil euros per reformar centres 
escolars

Com tots els estius, l’Ajuntament va aprofitar l’aturada de les 
aules per dur a terme diferents obres de millora en les instal-
lacions de les escoles públiques i de les escoles bressol 
municipals. En general, s’han fet tasques de manteniment, 
reparació de desperfectes, així com la renovació de la pin-
tura en determinats espais. Un dels centres que ha estat 
més reformat és l’escola pública Arquitecte Gaudí, on s’han 
substituït finestres i persianes, i s’ha renovat l’enllumenat i 
la xarxa de calefacció. A més, s’han reformat lavabos, s’han 
canviat les portes de fusta d’accés al pati per portes metàl-
liques i s’han repintat les instal·lacions, entre altres arranja-
ments.

 Curs 2015-2016  Curs 2016-2017
Infantil 1.429 alumnes 1.325 alumnes

Primària 3.053 alumnes 3.021 alumnes 

ESO 1.963 alumnes 2.004 alumnes 

Batxillerat 550 alumnes 551 alumnes 

Escola persones adultes 458 alumnes 422 alumnes 

Evolució a les aules.

} Els alumnes de tercer de les escoles Falguera i Gaudí tenen 
l’oportunitat de tocar el violí o el violoncel.

} La ruta guiada per les “Finestres al passat” va ser una de les 
activitats de la Setmana. Foto: Marc Rius.
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Festa de Tardor
Més fotografies a www.facebook.com/ajsantfeliu

01 L’alcalde va lliurar el Mocador d’Honor 2016 a Núria 
Diez per la seva dedicació a les colles i per haver 
transmès l’esperit de participació de la Festa de Tardor.

02 Els Trabucaires, que enguany celebren el seu 30è 
aniversari, en el seguici de la Festa. (Foto: Marc Rius)

03 XII Trobada castellera del Baix Llobregat amb l’actuació 
de colles de la comarca i dels Castellers de Sant Feliu, 
que aquest any han celebrat 20 anys. Van fer un 3d7 i 
un 4d7 per primera vegada des de feia 13 anys.

04 Cercavila de Bastoners amb l’actuació d’Els Ceballuts, 
que enguany també han bufat les 20 espelmes.

05 Seguici amb Els Petardons i Petardones de Can 
Calders, que han fet 15 anys, aniversari del que ja 
van gaudir l’1 d’octubre com la colla amfitriona de 
la 2a Trobada de Diables Infantils del Baix Llobregat 
celebrada en el marc de la festa del barri de Can 
Calders.

06 La bicicletada popular per la zona del riu va congregar 
participants de totes les edats.

07 Primera trobada de colles de les AMPA de les escoles 
de Sant Feliu amb la participació de dues colles 
convidades. 

08 L’inici del correfoc i l’encesa del campanar, a càrrec de 
la colla Els Cremats, va ser un gran espectacle de foc, 
llum i color a la plaça de la Vila.

09 Espectacle musical “12 anys d’Amalgama”, a càrrec 
del taller Amalgama musical al Casal Municipal de la 
Gent Gran.

10 L’Associació de Comerciants de Mas Lluí va impulsar 
un any més el Mercat medieval que va omplir els dies 8 
i 9 el passeig del Comte de Vilardaga.

11 Les tradicions locals van tenir especial protagonisme 
en el marc de la Festa, i especialment en la XIII Mostra 
d’Activitats i Folklore Tradicional.

12 Els concerts del IV Sant Feliu Sona! van fer el ple a 
la plaça Lluís Companys durant l’actuació de Plane, 
Santos, Los Sobraos i Rising Vybz Showcase, amb 
The Penguins, Alba Pérez, Ramon Mirabet, Alex Bass i 
Adala. (Foto: Sergio Armenteros)

13 Els més petits van gaudir d’allò més amb la 
representació de titelles del conte El Drac de Sant 
Feliu.

14 Segona edició del SanFestiu amb Las Mil y Unas 
& Sweet Jamaican Beats i concerts de 5 Jotas, 
DeJeneraos, La Barraca, La Desbandada, Muyayo Rif i 
King Horror, a l’aparcament del Casal de la Gent Gran.

15 Els veïns i veïnes del carrer de Joan Maragall van 
organitzar diferents activitats populars, com ara el 
tradicional bingo, que va tenir finalitats solidàries.
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Crisi de valors

Fa dies vaig tenir un contratemps amb un agent de la policia 
local. Anava en cotxe amb la meva filla quan vaig veure una 
companya de feina que està embarassada i que venia de 
l’ambulatori per uns dolors que amb prou feines la deixaven 
caminar. Li van donar la baixa. Em vaig oferir a apropar-la 
fins a casa seva, i en girar pel c/ Sant Josep em vaig adonar 
que hi havia un senyal provisional de prohibit (era dilluns i hi 
havia hagut mercat). Com que ja no hi havia cap parada (eren 
les 15 h), i a més el cotxe de la neteja era lluny, vaig entrar un 
parell de metres en el c/ Sant Josep per no parar-me al mig 
del c/ Ramon y Cajal, i que la meva filla pogués acompanyar 
a peu la meva companya. De sobte, un agent es va acostar 
amb la moto a tota velocitat i gairebé sense escoltar-me i 
replicant-me de mala manera em va multar.
 
Aquesta situació m’ha portat a qüestionar la funció de la 
policia local: vetllar per la ciutadania amb empatia, criteri, 
respecte, humanitat, humilitat i justícia o bé tirar pel dret. 
Això a casa meva es diu crisi de valors, i si no l’aturem no sé 
on anirem a parar.

Montse Fortuny i Baño

El moviment Viles Florides reconeix Sant 
Feliu amb tres Flors d’Honor

La gala anual Flors d’Honor 2016, celebrada el 16 de 
setembre a Olot, va distingir Sant Feliu com a Vila Florida 
amb tres Flors d’Honor. Amb aquest resultat la ciutat revalida 
la distinció aconseguida en l’edició de l’any passat. Aquests 
són els guardons amb què el moviment Viles Florides 
reconeix la feina dels municipis en l’àmbit del verd urbà i 
de la transformació de l’espai públic amb l’enjardinament 
dels espais verds. El jurat ha valorat que el 90% del municipi 
tingui un reg controlat amb telegestió, o que hi hagi un 
total de 450 m² amb flor de temporada, renovats tres cops 
l’any. Sant Feliu és l’única ciutat de l’Àrea Metropolitana de 
Barcelona que té aquesta distinció.

Els Cercles d’Activitat Econòmica debaten 
sobre els nous models de la indústria

“Nous models industrials: reptes i oportunitats en la indústria 
4.0” va ser el títol de la sessió dels Cercles d’Activitat 
Econòmica del 21 de setembre. El Centre de Serveis El Pla va 
acollir la segona experiència des que es van posar en marxa 
els Cercles l’abril passat, que se celebren trimestralment. 
El seu objectiu és ser un espai de reflexió entre els teixits 
econòmic, social i emprenedor per a la millora de l’activitat 
econòmica local. En la sessió van intervenir diferents càrrecs 
del Centre Tecnològic Eurecat, els quals van posar sobre la 
taula aspectes com els beneficis de la innovació tecnològica, 
els reptes de la impressió 3D o les possibilitats de l’economia 
circular.

El Comerç al carrer! omple la pl. de la Vila 

Al voltant d’uns 40 comerços de la ciutat van omplir la plaça 
de la Vila el 2 d’octubre en el marc d’una nova edició d’El 
Comerç al carrer!, per oferir una selecció dels seus productes 
a bon preu. Un cop més, aquesta activitat impulsada des del 
Consorci de Comerç DeBotigues, va ser tot un èxit de públic, 
i va comptar amb un atractiu afegit gràcies a la dinamització 
dels joves de la Casa d’Oficis d’Animació Sociocultural. 

El parc del Llobregat passa a formar part de 
la Xarxa de Parcs Metropolitans

El parc del Llobregat forma part des del juliol passat 
de la Xarxa de Parcs Metropolitans que gestiona l’Àrea 
Metropolitana de Barcelona (AMB), que a partir d’ara en 
gestionarà el manteniment, així com la promoció i la difusió 
del parc.

El manteniment integral del parc abasta la jardineria, el 
mobiliari urbà, les instal·lacions d’aigua, llum i drenatge, 
l’obra civil —incloent-hi la neteja, reparació i reposició dels 
elements—, així com els elements arquitectònics, i anirà a 
càrrec de l’AMB. 

El parc del Llobregat, ubicat al barri de Falguera, està situat 
al carrer del Pla, a l’extrem oest del municipi. És el pulmó 
verd més gran de la ciutat, amb una extensió de 5 hectàrees, 
un espai que disposa d’una gran zona verda amb camins 
i bancs que fan que sigui un indret òptim per estar amb 
infants o gaudir d’un moment de tranquil·litat. Durant el 2015 
el parc va ser remodelat i va incorporar noves zones d’oci 
i descans, així com espais de joc. La reforma va incloure 
propostes del Consell d’Infants de Sant Feliu. 

Sant Feliu celebra la Setmana de la Mobilitat

Del 21 al 25 de setembre Sant Feliu es va sumar a la Setmana 
de la Mobilitat Sostenible i Segura amb diverses propostes. 
La Gimcana de la Mobilitat, adreçada als nens i nenes 
d’entre 9 i 12 anys, un taller per aprendre a anar amb bici, 
organitzat per l’AMB, i la tradicional passejada amb bicicleta 
per set municipis del Baix Llobregat van ser les activitats 
programades al municipi.

El Síndic de Greuges presenta l’informe 
anual de gestió de 2015

El Síndic de Greuges de Sant Feliu, Magí Boronat, va presentar 
en el ple de juny l’informe de les seves actuacions durant 
el 2015. Així, l’any passat l’oficina del Síndic va realitzar 
136 intervencions, entre les quals hi ha 54 expedients i 26 
mediacions. A més, va treballar en 3 actuacions d’ofici i 
43  intervencions pendents dels anys 2013 i 2014. Per tant, 
durant el 2015 es va treballar en 179 intervencions que 
van comportar 1.092 gestions. Durant l’any 2015, el Síndic 
també va formular 22 recomanacions d’actuació, sobretot 
per temes de civisme, manteniment de la ciutat, molèsties 
per sorolls, multes i drets funeraris. Podeu consultar l’informe 
complet a www.santfeliu.cat/sindic.

Es constitueixen els consells municipals de 
Salut i de Persones amb Discapacitats

A finals de juliol es van constituir el Consell Municipal per a la 
Promoció i la Integració de les Persones amb Discapacitats 
i el Consell Municipal de Salut, òrgans de caràcter consultiu 
creats amb l’objectiu d’assessorar i contribuir a impulsar 
accions de millora en els seus àmbits de referència. Pel 
que fa al consell vinculat a l’àmbit de les discapacitats, 
pretén vetllar per la millora del benestar i la qualitat de 
vida d’aquestes persones i dels seus familiars, estimulant la 
participació dels col·lectius que els representen. Alhora, el 
Consell de Salut treballa per promoure la participació de tots 
els agents de salut que intervenen a la ciutat i de totes les 
persones vinculades a aquest àmbit.

Festes populars a Mas Lluí i Can Calders 

Durant el mes de setembre i primers d’octubre, els barris de 
Mas Lluí i Can Calders es van vestir de festa. Els dies 17 i 
18 de setembre va ser el torn del barri de Mas Lluí. Entre les 
moltes propostes del cap de setmana hi van haver inflables, 
titelles, animació infantil, diverses propostes musicals, un 
sopar popular, així com xerrades sobre salut i una mostra 
de productes ecològics. Ja l’1 d’octubre la festa va arribar al 
barri de Can Calders, on es van dur a terme tallers infantils i 
juvenils, activitats de dansa i ball, un correfoc i una tabalada 
infantil, una mostra d’entitats, un dinar popular de “migas”, 
així com un concert del grup santfeliuenc Permiso de la 
Dama i la 2a Trobada de Diables Infantils del Baix Llobregat.

Sant Feliu va acollir el plenari del Congrés
El Baix Llobregat a Debat

L’Auditori del Palau Falguera va acollir els dies 8 i 9 de 
juliol el plenari del Congrés El Baix Llobregat a Debat, en el 
qual van participar al voltant de 150 persones. En el marc 
del plenari es van analitzar les idees i reflexions recollides 
durant el Congrés, que des de desembre de 2015 va aplegar 
més de cinquanta actes arreu de la comarca i va comptar 
amb la participació de dues mil persones amb l’objectiu 
de debatre sobre el present i el futur del Baix Llobregat. En 
l’acte d’obertura del plenari van participar Conxita Sánchez, 
presidenta del Centre d’Estudis Comarcals; Josep Perpinyà, 
president del Consell Comarcal; Jordi San José, alcalde de 
Sant Feliu, i Ada Colau, presidenta de l’Àrea Metropolitana 
de Barcelona. 

El Dia Mundial de la Gent Gran reivindica una 
vellesa digna i segura

Sant Feliu va celebrar el 30 de setembre el Dia Mundial 
de la Gent Gran, jornada que es commemora oficialment 
l’1 d’octubre, amb un acte festiu i reivindicatiu a la plaça 
de la Vila. Així, es va fer la lectura d’un manifest en què es 
convidava la ciutadania a reflexionar sobre els problemes als 
quals s’afronta la gent gran, amb l’objectiu de reclamar una 
vellesa digna i segura. La jornada va incloure una classe de 
musicoteràpia amb moviment sota el títol “Les cançons de 
la nostra vida”.

Actualitat

Tribuna oberta
Envieu-nos les vostres cartes a comunicacio@santfeliu.cat o per correu 
postal a l’Ajuntament (pl. Vila, 1). Els textos han de tenir una extensió 
màxima de 15 línies o 1.000 caràcters (espais inclosos). Indiqueu el vostre 
nom i cognoms, adreça, telèfon i DNI. Les cartes es publicaran per rigorós 
ordre d’arribada.

Festes locals de 2017
 6 de gener (Reis) 
 14 d’abril (Divendres Sant)
 17  d’abril (Dilluns de Pasqua Florida) 
 1 de maig (Festa del Treball)
 5 de juny (Festa local de Sant Feliu)
 24 de juny (Sant Joan)
 15 d’agost (Assumpció)
 11 de setembre (Diada Nacional de Catalunya)
 12 d’octubre (Dia de la Hispanitat)
1 3 d’octubre (Festa local de Sant Feliu)
 1 de novembre (Tots Sants)
 6 de desembre (Dia de la Constitució)
 8 de desembre (Immaculada Concepció)
 2 de desembre (Nadal)
 26 de desembre (Sant Esteve)

Festa barri Mas Lluí

Festa barri Can Calders
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Esports

El Club Natació Sant Feliu presenta 
els equips de la temporada
El Club Natació Sant Feliu (CNSF) va presentar el 24 de 
setembre els equips de la temporada 2016-2017. L’acte, que 
es va celebrar al Complex de Piscines, va aplegar els 330 
esportistes que entrenen al club, en natació i waterpolo. En 
concret, la plantilla de natació aplega 180 persones, des de 
les categories prebenjamines fins a l’absoluta, incloent-hi 
també la categoria de natació adaptada. D’altra banda, en 
waterpolo hi ha 150 esportistes, de benjamí fins a absolut.

L’entitat arrenca la temporada amb importants reptes 
esportius. En l’àmbit de la natació, l’objectiu és consolidar 
tots els equips entre els millors de Catalunya. En waterpolo, 
en canvi, segons Ferran Plana, coordinador de la secció, 
les prioritats són “intentar l’ascens a la màxima categoria 
estatal en l’absolut femení, i lluitar amb els millors clubs de 
primera en el cas del masculí”. 

La nedadora Núria Marquès obté 2 
medalles als Paralímpics de Río

Núria Marquès, nedadora 
del Club Natació Sant Feliu 
(CNSF), va culminar la seva 
presència als Jocs Paralímpics 
de Río 2016 amb un palmarès 
de rècord. L’esportista va 
participar en cinc finals de les 
sis proves que va disputar i 
va aconseguir una medalla 
d’or en els 400 metres 
lliures i una de plata en 100 
metres esquena. Amb la seva 
arribada aquesta temporada 

al CNSF, l’entitat de Sant Feliu ha creat una secció de 
natació adaptada.
 
D’altra banda, la santfeliuenca Inmaculada Peñalver va ser 
també als Paralímpics de Río, formant part de l’equip de 
suport de boccia, i assistint a l’esportista Benito Sánchez 
Martín, qui va competir amb l’equip mixt d’aquest esport.

Navarro, bronze als Jocs Olímpics

Pel que fa als Jocs Olímpics, 
el santfeliuenc Juan Carlos 
Navarro va aconseguir el 
bronze amb la selecció 
nacional de bàsquet, 
esdevenint el cinquè jugador 
de la història amb cinc 
participacions en unes 
olimpíades.

En el marc de la 15a Nit de l’Esport, celebrada l’1 d’octubre, 
es van reconèixer una vintena d’esportistes i equips del 
municipi pels mèrits aconseguits durant la temporada 
2015-2016. L’acte, celebrat a la Sala Ibèria, va ser presentat 
per Joaquín Rivas, del programa de Ràdio Sant Feliu Àrea 
de Joc. 

Tal com es van fer en les darreres edicions de la Nit de 
l’Esport, aquest any novament es van premiar esportistes 
a títol individual o equips de les entitats esportives locals 
que van presentar candidatura. Alguns dels guardonats van 
ser l’equip tècnic de la Penya Barcelonista de Sant Feliu, 
l’equip de futbol sala (A) de la Penya Recreativa de Sant 
Feliu, l’equip mini femení del Club Bàsquet Santfeliuenc, 
la directiva del Club Petanca San José, l’equip aleví (A) del 
Santfeliuenc FC, l’equip absolut femení de la secció de 
waterpolo del Club Natació Sant Feliu, l’equip aleví (A) de la 
Penya Blanc i Blava de Sant Feliu i l’equip cadet (A) masculí 
del Club Handbol Sant Llorenç.

REFORMES INTEGRALS

Cuines, banys,
comunitats, pintura, 

electricitat...

GONZÁLEZ

C/ Constitució, 28, 4r 3a · 08980 Sant Feliu de Llobregat
jesusgongon64@gmail.com 

Mov. 618 275 190 / 620 121 259
anys
30

experiència

Una vintena de premiats a la 15a Nit de 
l’Esport

A títol individual es van reconèixer la dedicació i els bons 
resultats esportius de Roser Flavià, del Club Ciclista Sprint 
Bike; Laia Tarruella, del Club Rítmica Sant Feliu; Víctor 
Fernández, de la secció de natació del Club Natació Sant 
Feliu; Judit Palacios, del Club Taekwondo Molero, i Christian 
Carrillo, de la Unió Esportiva Sant Feliu (UNES).

Al marge dels premis a les diferents entitats esportives, 
es van atorgar mencions especials per haver destacat en 
la trajectòria de la promoció de l’esport o per les fites 
aconseguides durant la passada temporada. Entre els 
noms propis guardonats destaquen José Maria Palacios, 
del Club Taekwondo Molero; Enric Artal, expresident de 
la Penya Barcelonista SF; Vicente Toledano, expresident 
de la Peña Recreativa Sant Feliu; Manuel Cano, pel seu 
40è aniversari de comunicació esportiva a la ciutat; Núria 
Marquès, nedadora del Club Natació Sant Feliu; també el 
Club Taekwondo Molero, i Joaquín Rivas, de Ràdio Sant 
Feliu, per la seva tasca informativa al llarg d’aquests anys i la 
seva implicació amb els clubs de la ciutat. 

} En el marc de la 15a Nit de l’Esport es van reconèixer una vintena d’esportistes i equips de la ciutat.

Informació:
Centre Can Maginàs

(c/ Hospitalet, 25) 
Tel. 93 685 07 83

promocioeconomica@santfeliu.cat

3 parades disponibles
• Pesca 

salada
• Xarcuteria i 

delicatessen
• Carnisseria

Informació d’interès ciutadà
 
El Registre General de l’Ajuntament, que els dissabtes 
funciona a la seu de la Policia Local, tancarà a partir 
de gener de 2017 perquè des del 2 d’octubre la llei 
considera els dissabtes dies inhàbils. Fins al 31 de 
desembre de 2016, l’horari dels dissabtes és de 9 a 
13.30 h.

També podeu registrar documents a:
www.santfeliu.cat/seuelectronica o a través de l’Oficina 
d’Atenció Ciutadana (de dilluns a divendres, de 8 a 20 h).
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Lídia Muñoz Cáceres
Portaveu del Grup Municipal
d’ICV-EUiA

El pleno del 28 de julio de 2016 aprobó cómo y cuándo 
se aplicará la sentencia del Supremo sobre el recurso del 
PSC de Sant Feliu al IBI del 2014. Una sentencia que ha 
confirmado como “nulo de pleno derecho” aquel acuerdo 
de Pleno en el que –sin base legal– se incrementaba el IBI 
del 0,501% al 0,546%. 

La moción aprobada establece que los tres próximos 
años (2017, 2018 i 2019) el actual tipo de IBI –que es del 
0,652%– se reducirá al 0,633%. Con ello se resarcirá 
a todos los contribuyentes por la diferencia sin que las 
arcas municipales se resientan excesivamente viéndose 
obligadas a producir recortes en los programas sociales.

El resultado de esas tres reducciones no sólo supone que 
cada contribuyente recuperará hasta el último céntimo de lo 
que pago de más en el 2014, al cobrársele un IBI que se ha 
declarado legalmente nulo, sino que también se incorpora 
una compensación por el fraccionamiento (intereses de 
demora).

Los socialistas hemos mantenido siempre la misma actitud 
firme, pero paciente, serena y constructiva. Primero, 
mediante las alegaciones ante el pleno del Ayuntamiento, 
que fueron rechazadas, después con el contencioso ante el 
TSJC, mas tardé con el recurso ante el Tribunal Supremo 
y ahora propiciando y formando parte de un acuerdo 
conjunto con ICV-EUiA, ERC, CC Veïns y el PP.

En nuestro programa electoral prometimos que 
“congelaríamos el IBI y devolveríamos lo que se había 
cobrado de más”. Y eso hemos hecho. El primer año del 
mandato del gobierno el recibo del IBI quedó congelado y 
a partir de ahora y durante los tres próximos ejercicios el 
recibo bajará, hasta compensar aquella diferencia.

Estamos muy satisfechos de este buen final para el 
conflicto del IBI mediante un acuerdo que no hubiera sido 
posible sin el pacto de gobierno entre ICV-EUiA y nosotros. 
Y porque avala la idea que la ciudadanía puede confiar en 
que la política, condicionada por su acción y su voto, son 
el mejor instrumento para resolver bien los problemas de 
las personas.

Lourdes Borrell Moreno 
Presidenta del Grup Municipal del PSC

Plans de Rescat Social i d’Habitatge:
dues prioritats del mandat

¡¡¡Por fin!!.... Resuelto el conflicto del IBI de 
2014 

El Pla de Rescat Social i el Pla d’Habitatge són les 
principals prioritats que des d’ICV-EUiA havíem marcat en 
el programa electoral i que formen l’eix vertebrador del Pla 
d’Actuació del Mandat (2015-2019). 

Mentre que el Partit Popular des del govern central s’ha 
dedicat en plena crisi a rescatar els bancs, des del nostre 
grup hem denunciat insistentment que cal rescatar les 
persones i les famílies.  

Considerem que és imprescindible abordar totes les 
polítiques socials des de la perspectiva de la garantia dels 
drets, i alhora cal tenir present que, per molt que vulguin 
insistir en què hem superat la crisi, el cert és que estem 
davant d’una situació on el risc de convertir la pobresa en 
crònica, el risc d’exclusió social i la vulnerabilitat de les 
famílies com a conseqüència de la crisi, suposa un perill per 
la cohesió social de la nostra ciutat. 

A Sant Feliu no partim de zero, però entenem que cal posar 
l’accent en totes les mesures de defensa dels drets bàsics 
de les persones, i que aquestes mesures siguin conegudes 
per tothom. Així doncs, iniciem un procés d’aprovació 
inicial, de debat i de proposta ciutadana, on volem implicar 
el màxim de gent, entitats i persones a títol individual, 
per tal que aquests dos documents estratègics, el Pla de 
Rescat Social i el Pla d’Habitatge, siguin consensuats de 
manera ciutadana.

D’aquesta manera, des d’ara i fins al mes de març, obrirem 
aquest procés de debat ciutadà per definir el que és la 
prioritat d’aquest govern: la garantia de drets bàsics, com 
l’alimentació, l’habitatge, l’educació, el treball i l’autonomia 
personal i la salut. 

Cal ser conscients de les limitacions amb les que ens 
trobem, ja que estem parlant en moltes ocasions de 
competències d’altres administracions, de garantia de drets 
fonamentals que estem veiem vulnerats constantment. 
La gent d’ICV-EUiA, des de la nostra profunda convicció 
en la igualtat de drets, deures i oportunitats de totes les 
persones, mantenim la nostra postura i la nostra defensa 
per millorar la vida quotidiana dels nostres ciutadans i les 
nostres ciutadanes. 

www.santfeliu.cat/grupsmunicipals/icv-euia www.santfeliu.cat/grupsmunicipals/psc www.santfeliu.cat/grupsmunicipals/erc

L’opinió

Oriol Bossa i Pradas 
Portaveu del Grup Municipal d’ERC

Reforma horària

En el passat ple, l’Ajuntament de Sant Feliu es va adherir 
a la iniciativa per la reforma horària arran d’una moció 
presentada per ERC-Sant Feliu. Aquesta iniciativa pretén 
corregir les afectacions negatives de l’horari en les nostres 
vides, donades sobretot per la durada de la pausa del dinar 
i l’allargament de la jornada laboral fins tard al vespre; i que 
ens diferencia de la resta d’Europa. Aquesta durada de la 
jornada laboral té clars efectes negatius, ja que comporta 
menys hores de son i un augment de l’estrès, fet que podem 
traduir com una pitjor qualitat de vida i un rendiment laboral 
i escolar menor.

D’aquí un any el Parlament de Catalunya transformarà 
aquesta iniciativa amb la llei per la reforma horària, amb 
els objectius d’impulsar una nova cultura del temps de les 
organitzacions a favor de models més eficients i més flexibles 
per atendre les noves complexitats socials.

La llei incidirà en cinc àmbits. El de l’empresa i ocupació, on 
s’hauria de corregir la paradoxa d’estar a la cua d’Europa 
quant a productivitat empresarial i tenir els horaris més llargs 
i rígids (els catalans treballem 250 hores més a l’any que els 
alemanys). L’àmbit de l’educació, els horaris del món laboral 
arrosseguen els infants a allargar els seus horaris en activitats 
extraescolars, amb una càrrega d’hores perillosa per a la 
seva salut i benestar. En la cultura i l’oci, on una millora 
de la distribució horària ha de permetre fer més accessible 
les pràctiques culturals de qualitat i la disponibilitat per 
a l’activitat associativa. En l’administració, on es planteja 
avançar l’hora de dinar i posar límits als horaris de tarda, i 
afavorir el treball 2.0, la qual cosa afavoriria una administració 
més eficient i orientada al públic. Finalment, en l’àmbit del 
comerç i el consum, on es pretén fer possibles uns horaris 
comercials que tinguin en compte el servei al client, la millora 
de les condicions laborals horàries i uns costos més ajustats.
 
Aquesta tardor començarà la fase prèvia de l’aprovació 
de la llei, la fase de sensibilització. Per aquest motiu vam 
creure convenient presentar aquesta moció. Però també, i 
sobretot, perquè per a nosaltres iniciatives com aquestes 
representen el republicanisme del segle XXI és a dir formular 
propostes que permetin un benefici clar per al màxim nombre 
de ciutadans; com ara polítiques que garanteixin el dret al 
temps personal, a la cultura i a la igualtat d’oportunitats; drets 
que contribueixen decididament a ampliar la felicitat de les 
persones

Els beneficis són enormes i en àmbits tan fonamentals com 
ara el de la salut pública, en l’equitat, el creixement productiu 
i la qualitat democràtica, i és per això que cal que entre tots 
anem prenent consciència. 

Álex Cano
Portaveu del Grup Municipal de
C’s

Ante el populismo y el separatismo

En el pleno municipal del pasado día 29 de septiembre el 
grupo municipal de C’s presentó una moción que, en sus 
diversos puntos, reprobaba la sectaria actitud de la presidenta 
del Parlament desobedeciendo de forma consciente y deliberada 
las interlocutorias del Tribunal Constitucional; así como las 
conclusiones presentadas por la comisión del Procés Constituent, 
y que fueron aprobadas por el bloque antisistema-separatista del 
Parlament en la sesión del 27 de julio de 2016.

No podíamos hacer menos, puesto que dichas conclusiones 
son de una gravedad extrema, dado que las formaciones que 
gobiernan Cataluña están utilizando los recursos públicos para 
sentar bases de un régimen totalitario y antidemocrático en ese 
hipotético estado independiente (¡¡sí, con el dinero que pagamos 
los ciudadanos y que recortan de la sanidad o de la educación!!).

¿Cómo calificarlo de otra manera cuando se propone en dichas 
conclusiones que la futura asamblea tendrá poderes que no 
tendrán ningún tipo de control judicial y cuyas decisiones no 
podrán ser impugnadas ni controladas por ningún otro poder ni 
tribunal y serán obligatorias para todas las personas? Aquí alguien 
ha debido perder definitivamente el juicio...

Pues bien. El grupo de ICV-EUiA votó en contra de nuestra moción... 
Debe ser que en Sant Feliu están de acuerdo con las propuestas de 
la mencionada comisión... (¡¡cuando el grupo de Catalunya sí que 
es Pot del Parlament votó en contra de las mismas!!).

Parece ser que cuando se es nacionalista aunque de derechas, 
ya no se es considerado un adversario político. ¡Hasta pareció dar 
la sensación que el grupo del alcalde era copartícipe del mismo 
movimiento! No les importa que sus aliados se hayan dedicado a 
desmontar el estado del bienestar y que hayan abrazado el más 
virulento independentismo para escapar de la inexorable acción 
de la justicia. Aquí no han tenido ningún problema en gobernar con 
ellos cuatro años y cobrarle de forma indebida el IBI. 

Ahora ICV-EUiA apuesta por el referéndum de la exclusión. Un 
referéndum ilegal en el que se pretende excluir a la mayoría de 
ciudadanos sobre el futuro de su país. Cuya única finalidad es que 
nuestros abuelos, hermanos o padres sean extranjeros en su tierra. 
Un referéndum cuyo único fin (no se engañen ni pretendan engañar 
a nadie) es conseguir que nuestro país muera. 

Señores de ICV-EUiA: tienen muchas posibilidades de dar la 
voz al pueblo para solucionar los problemas... y sin salir de Sant 
Feliu. ¿Por qué no consultan a los vecinos para que validen las 
ordenanzas fiscales o si en la plaza Francesc Macià se debe 
priorizar el descanso de los vecinos o las terrazas? Vaya, veo que 
ahora no les gusta tanto...

En el fondo lo único que les interesa es finiquitar el período de 
nuestra historia más próspero y de mayores libertades para 
imponernos no se sabe bien qué. Esto ya se hizo en el pasado, 
cuando se prometió una sociedad sin clases... y la cosa no acabó 
precisamente bien.

Dicen que quieren ampliar el estado del bienestar y darnos más 
derechos, cuando sus referentes son Otegui y Maduro. ¡Por sus 
obras les conoceréis...! Y es que en Sant Feliu les conocemos bien: 
al amigo todo, al enemigo ni agua y al indiferente... la legislación 
vigente. 

www.santfeliu.cat/grupsmunicipals/cs
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Elisabet Ortega Robles
Portaveu del Grup Municipal del PP

Las cuentas no estás claras

El pasado mes de julio se hizo público el informe de la 
Sindicatura de Cuentas en el que pedía al Ayuntamiento 
de Sant Feliu mejoras contables tras constatar falta de 
información y criterios que no se adecuan a la normativa 
estatal de contabilidad local según consta en el informe de 
las cuentas de 2013. 

El organismo fiscalizador adscrito al Parlament realiza 
observaciones respecto al cálculo de desviaciones de 
financiación, el inmovilizado, el patrimonio, gastos de 
jardinería sin contrato vigente y la información contenida en 
la memoria que califica de incorrecta o insuficiente, según 
el caso. 

La Sindicatura concluye que las cuentas anuales de 2013 
no expresan la imagen fiel del patrimonio y de la situación 
financiera del Ayuntamiento de Sant Feliu de Llobregat, ni 
del resultado económico y de la liquidación del presupuesto 
correspondiente al ejercicio, según el marco normativo 
de información financiera aplicable. Según la Sindicatura 
el resultado presupuestario del ejercicio presentaba una 
infravaloración de 663.158,07 €, el remanente de tesorería 
para gastos generales una sobrevaloración de 5.353.696,29 
€ y el balance al cierre una sobrevaloración tanto del activo 
como del pasivo de 858.299,33 €. 

Este informe de la Sindicatura avala lo que llevamos diciendo 
desde 2014, que las cuentas de Sant Feliu no están claras. 
Que según los criterios contables aplicados nos podemos 
encontrar unas cuentas muy diferentes, y esto nos provoca 
desconfianza en lo referente a las cuentas públicas. 

No podemos dar nuestro voto a favor a la gestión económica 
de nuestra ciudad porque son demasiadas dudas las que 
suscita. Cuando la Sindicatura de Cuentas expresa que 
tiene información insuficiente para hacer un informe más 
detallado lo primero que nos viene a la cabeza es que si al 
máximo organismo fiscalizador el Ayuntamiento le presenta 
una memoria con datos insuficientes o incorrectos, ¿qué no 
nos presentará a los grupos de la oposición?

Nadie en nuestra ciudad duda de que la iniciativa sobre el IBI 
nació en la AVV Roses, que fue impulsado por la Comissió 
Ciutadana y que Veïns ha sido el motor necesario en este 
último período. Nadie podrá dudar de que sin el cambio 
en el equipo de gobierno de Convergència por el PSC 
estaríamos aun con más pleitos judiciales y sin acuerdo. 
Nadie duda de que ICV haya sido prisionera consentida, por 
conveniencia política, de los errores, falsedades y excusas 
mantenidas a lo largo de años. Que el equipo de gobierno 
haya tardado tanto tiempo en informar a los contribuyentes 
de este acuerdo, cuando se ha gastado tanto tiempo y 
dinero en informar por carta certificada negando evidencias, 
es otro dato relevante y significativo que conviene remarcar.
Que las propiedades de las viviendas, comercios y pequeñas 
industrias tengan una reducción del 3% en los tres próximos 
años. Que los valores catastrales se hayan reducido un 30%. 
Que en los últimos años la lucha colectiva haya impedido 
los incrementos abusivos del IBI… tiene gran significado 
económico y debería servir de experiencia al equipo de 
gobierno y al resto de los grupos municipales para abordar 
y conseguir acuerdos sobre otros temas importantes de la 
ciudad. 

En las próximas semanas tenemos para su discusión, 
análisis y decisiones temas de gran envergadura y de 
ciudad: Presupuesto Municipal; Plan de Rescate Social; 
Plan de Vivienda y pequeñas obras en la vía pública. Sobre 
este último punto el Grupo de Veïns ha presentado una 
propuesta que tiene un doble objetivo. 1º La de realizar 
pequeñas obras de urgente necesidad en la vía pública. 
2º Que estas obras sean realizadas con la infraestructura 
y técnicos del Ayuntamiento y con personal contratado 
de nuestra propia ciudad. El paro registrado en el mes de 
septiembre es de 2.529 personas.  

Veïns, que el año pasado criticó el enfoque sobre el método 
de participación y el propio proyecto de las obras, se ha 
visto reforzado por los múltiples comentarios que nos hacen 
llegar los ciudadanos, y en base a  estas críticas y a lo que es 
nuestra propia experiencia proponemos un debate razonado 
al resto de grupos municipales sobre esta problemática.

El equipo de gobierno, como es sabido, convoca para el 
día 5 de noviembre en la Sala Ibèria una reunión para este 
tema. Allí estaremos exponiendo nuestro criterio, valoración 
y propuesta.     

L’opinió

Luis Serrano Cuadra
Portaveu del Grup Municipal de
Junts per Sant Feliu

Silvestre Gilaberte Herranz
Portaveu del Grup Municipal de
Veïns per Sant Feliu

¡Bajada del IBI sí! ¡Subida de impuestos no!El acuerdo sobre el IBI debería servirnos de 
experiencia para otros acuerdos de ciudad

El pasado mes de julio en el pleno municipal se debatió bajar 
el IBI un 3% durante 3 años, fuera polémicas partidistas de 
años atrás, resoluciones judiciales... nos centramos en el 
hoy y el mañana, no en el pasado. 

Hoy nos bajan el IBI un 3% al año, esto es positivo para 
la ciudadanía “Bajan los impuestos”, pero ¿realmente 
bajan? Bajando el IBI las arcas del Ayuntamiento dejan 
de recibir 360.000 euros/año. El gasto del Ayuntamiento 
está comprometido, ¿de dónde van a sacar estos 360.000 
euros al año? Pues unos 187.500 euros de subir el IBI al 
10% de los comercios y almacenes (a partir de 165.000 
euros de valor catastral). Y otro tanto subiendo el impuesto 
de basuras. Como se puede ver, no se sabe bien bien de 
dónde saldrá el dinero pero seguro que de subir algunos 
otros impuestos, porque por el gobierno si que han dejado 
claro que recortar servicios no. Menos mal que los servicios 
ya tan maltrechos no los van a recortar. Pero nos seguimos 
preguntando, de dónde sacarán esos 360.000 euros al año. 

Nosotros, Junts per Sant Feliu votamos NO, no a una subida 
de otros impuestos para cubrir esos 360.000 euros anuales. 

Vamos a estar atentos a que no se realicen esos recortes, 
que según el gobierno no se van a realizar, y saber qué 
impuestos nos subirán para cubrir esos 360.000 euros.

www.santfeliu.cat/grupsmunicipals/pp www.santfeliu.cat/grupsmunicipals/jsfwww.santfeliu.cat/grupsmunicipals/ccveins

Finalment tot està a punt per consumar el despropòsit de la 
devolució de l’IBI a la ciutadania: ni es retornaran diners als 
santfeliuencs i santfeliuenques, ni aquests seran aportats 
per l’Administració. S’ha buscat una fórmula, en tot cas, per 
tal que el PSC pugui afirmar que s’ha acomplert una de les 
seves principals promeses electorals i legitimi així el pacte 
assolit amb ICV-EUiA. Es tracta d’un invent lluny d’un treball 
acurat de revisió dels comptes municipals. Només podem 
definir la proposta com un intent de fer-nos trampes jugant 
al solitari.

Per una banda, s’abaixarà l’IBI en els propers anys amb 
l’excusa de compensar així els diners que hipotèticament 
es vol restituir. Serà una rebaixa del 2,9% i que significarà 
que l’Ajuntament de Sant Feliu deixarà de percebre en 
els propers tres anys 400.000 € cada any. S’assumirà 
aquesta pèrdua amb una reestructuració de la despesa? 
No. Els diners que la ciutadania ens estalviarem de pagar 
en concepte d’IBI el pagarem sota d’altres conceptes. 
Així l’únic que farà serà posar en la butxaca esquerra dels 
ciutadans els diners que haurà tret de la butxaca dreta 
dels mateixos pantalons. Pagarem més per una banda, per 
pagar menys per una altra. No cal fer gaires esforços com a 
Administració per establir aquesta solució.

La taxa d’escombraries ens pujarà a tots un desorbitat 9,2% 
i 1 de cada 10 comerços veurà com a increment de l’IBI un 
64%, de la mateixa manera que també s’incrementarà el 
que haurà de tributar la indústria. Seran mesures únicament i 
exclusivament creades per compensar la pèrdua d’ingressos 
prevista.

En resum, d’aquests 400.000 €/any, 270.000 € els pagaran 
els comerços i 130.000 € tots nosaltres amb l’increment de 
la taxa d’escombraries.

No podem si més no plantejar-nos algunes preguntes: i 
quan passin aquests tres anys i torni a pujar l’IBI, rebaixaran 
la taxa d’escombraries als nivells actuals? O més aviat es 
consolidarà aquest increment? De quina manera estimulem 
la creació de llocs de treball si castiguem indegudament els 
que generen ocupació pel simple fet de trobar-se al nostre 
municipi?

La lectura última és descoratjadora. ICV i PSC provocaran un 
greuge doble, a l’economia familiar i a la creació d’ocupació, 
en una operació que serà exclusivament cosmètica. 

Rosa Maria Martí Jodar
Portaveu del Grup Municipal de CDC

L’Ajuntament no retornarà l’IBI promès al 
ciutadà

www.santfeliu.cat/grupsmunicipals/cdc
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costa més, no només a l’escola sinó a 
la societat en general, perquè hi ha un 
excés de producció de residus. 

Hi ha prou suport per part de 
l’Administració perquè les escoles 
treballin temes d’Escola Verda? 
A base de la insistència dels mestres, ha 
anat agafant força i les administracions 
s’han vist en certa manera “obligades” 
a donar més recursos. A Sant Feliu 
hi ha recursos disponibles que estan 
molt bé. A més, a través del conveni 
que l’Ajuntament fa amb l’AMPA de 
l’escola arriben diners per temes de 
medi ambient. 

Des de fa uns mesos disposes d’una 
parcel·la d’un hort urbà a Sant Feliu. 
No en tenies prou amb l’escolar?
El de l’escola és una cosa didàctica 
i pedagògica; el personal és diferent. 
I m’agrada perquè està enfocat a fer 
agricultura ecològica, cosa que ajuda 
a crear consciència ecològica. A més, 
amb l’hort ecològic tens la seguretat de 
saber que estàs menjant un producte al 
qual no has tirat res perjudicial, perquè 
amb l’agricultura convencional no saps 
què menges. Si hi posen pesticides, 
herbicides o fertilitzants, n’arriba una 
part. 

És conscient la societat dels 
problemes mediambientals que ens 
amenacen? 
El model de consum capitalista actual 
l’únic que fa és depredar recursos amb 
uns impactes mediambientals molt 
grans i per cobrir unes necessitats 
que realment no existeixen. Tenim un 
bombardeig constant de missatges 
per consumir, i moltes vegades es 
relaciona el missatge de consumir per 
ser feliç, quan la majoria dels productes 
no ens fan falta. La cultura del “fer 

Es compleixen 10 anys del programa 
Agenda 21 escolar a Sant Feliu, i 
l’escola Falguera és una de les més 
implicades. Quina valoració fas de 
l’experiència?
Molt positiva, que pràcticament totes 
les escoles i instituts de la ciutat 
estiguin dins el programa està molt 
bé. Es va començar amb poca cosa 
i s’ha anat creixent. Aprofito per dir 
que l’experiència ha funcionat tan bé 
perquè la tècnica de Medi Ambient de 
l’Ajuntament que coordina el projecte 
està molt implicada. També va molt 
bé que hi hagi un grup de treball dels 
mestres que estem al comitè ambiental 
de cada escola. Ens reunim un cop al 
mes aproximadament, i això fa que et 
coneguis i es creïn sinèrgies.

Amb quines «victòries» et quedes 
del que heu aconseguit des que sou 
Escola Verda?
Amb l’hort escolar i el comitè 
ambiental d’alumnes, que està 
format per un grup d’alumnes que 
es van reunint periòdicament durant 
el curs. Cada any s’intenta que ells 
siguin els protagonistes en l’àmbit 
mediambiental, que participin, donin 
idees. I cada vegada sembla que 
s’impliquen més. 

Com impliqueu les famílies en les 
accions mediambientals?
De vegades costa trobar la manera. Hi 
ha força participació, però el que està 
fluix és el tema de la conscienciació. En 
general a la societat falta conscienciació 
i interès pels temes mediambientals.

S’ha aconseguit canviar els hàbits 
familiars?
El paper d’alumini s’ha aconseguit 
reduir bastant bé. El tema d’envasos, 
o sigui, la brioixeria i els sucs envasats, 

Joel Carreras | Mestre i coordinador del projecte Agenda 21 a l’escola Falguera

“La cultura del «fer servir i llençar» té un impacte 
enorme en el medi”

servir i llençar” té un impacte enorme 
en el medi. 

Per què creus que no hi ha voluntat 
de canvi?
Fer canvis suposa incomoditats o haver 
de renunciar a petites o grans coses 
que ens fan la vida, entre cometes, una 
mica més còmode. Per exemple, en 
comptes de comprar-ho tot envasat, 
pots comprar a granel. 

Ets membre del Moviment Ecologista 
Santfeliuenc (MES). Quins objectius 
té l’entitat?
Lluitar contra l’actual model de consum, 
fer pedagogia, crear consciència i 
sensibilitzar en temes ambientals. 
També intentem conscienciar de la 
importància de minimitzar els residus, 
perquè del que llencem alguna cosa 
es recicla, però molta part es crema 
o va a un abocador. I cremar residus 
en incineradores o cimenteres té un 
impacte important perquè el que es fa 
és disseminar partícules contaminants 
que després respirem o ens mengem. 
També fem tallers i participem en 
l’organització d’una fira d’ecologia 
i cooperació on es presenten 
alternatives reals al model de consum 
capitalista que ja funcionen.

Com a membre del MES, participes al 
Consell Municipal de Medi Ambient. 
Com valores la feina d’aquest òrgan 
creat per l’Ajuntament?
És quasi testimonial perquè s’ha reunit 
poquíssimes vegades, i amb poca 
capacitat de decisió i gestió. A més, el 
que es tracta no és vinculant, i això fa 
que perdi força. Queda molt bé dir que 
hi ha un consell però trobo que no és 
operatiu, no funciona.

Agrupació de Defensa Forestal 
de Sant Feliu de Llobregat

Grup local Baix Llobregat de 
Som Energia

La xarxa ‘Sant Feliu, ciutat
acollidora’ continua vetllant per 
les persones refugiades

Programa de detecció precoç del 
càncer de còlon i recte 

adfsantfeliu@gmail.com

@ADF196SantFeliu

www.facebook.com/adf.santfeliudellobregat

Pl. Vila, 1 

baixllobregat@somenergia.coop

www.somenergia.coop/ca/

@SomBaixLl

www.facebook.com/SomEnergiaBaixLlobregat

Les ADF són agrupacions formades per propietaris forestals, 
els ajuntaments dels municipis del seu àmbit territorial 
i voluntariat. Tenen com a finalitat la prevenció i la lluita 
contra els incendis forestals. L’ADF de Sant Feliu, la número 
196, data de 1988 però és el 2004 quan es crea el grup 
d’intervenció format per voluntaris degudament equipats, 
els quals es van crear amb l’ajut de l’entitat Amics de la 
Natura de Sant Feliu de Llobregat.

Els objectius de l’ADF són l’elaboració i execució col·lectiva 
de programes de vigilància i prevenció d’incendis forestals, 
així com la col·laboració activa en l’organització, el control i 
l’execució de mesures de la Direcció General de Patrimoni 
Natural i Medi Físic en matèria de prevenció, o de qualsevol 
altre organisme que tingui autoritat en la lluita contra els 
incendis forestals. També es fan campanyes de divulgació i 
sensibilització sobre la prevenció i lluita contra els incendis 
forestals, així com feines de suport en l’extinció de focs, 
entre altres aspectes.

Els Voluntaris del Grup d’Intervenció, fora de temporada 
de risc, tenen cura dels punts d’aigua, fan el manteniment, 
retiren arbres caiguts a les pistes forestals, netegen camins. 
A l’estiu també fan patrulles de vigilància preventiva. A la 
campanya d’estiu de 2016 van participar en cinc incendis 
forestals donant suport als Bombers i a altres ADF. 

Som Energia és una cooperativa de consum d’energia verda 
sense ànim de lucre. Les activitats principals que realitza 
són la comercialització i la producció d’energia d’origen 
renovable. En aquest sentit, l’objectiu del grup és impulsar el 
canvi del model energètic actual per assolir un model 100% 
renovable. 

La cooperativa es va crear el desembre de 2010. A 
l’assemblea constituent, que es va fer a Girona, hi havia 
uns 150 socis i sòcies. Avui, el col·lectiu aplega més de 
27.600 persones. Des del 2013 existeix un grup local 
de Som Energia al Baix Llobregat, que es va constituir 
formalment a Sant Feliu el gener de 2014. El grup ofereix 
xerrades informatives sobre la cooperativa, l’energia i el 
món cooperatiu, participa en fires i fa d’interlocutor amb les 
administracions locals i altres agents del seu àmbit. 

‘Sant Feliu, ciutat acollidora’ és el paraigua sota el qual 
l’Ajuntament i diferents entitats del municipi treballen 
conjuntament per reforçar l’atenció a les persones refugiades 
que han fugit de la guerra civil de Síria i d’altres conflictes de 
la Mediterrània, ja sigui acollint-les temporalment en pisos 
de la Creu Roja, fent accions per afavorir la seva integració 
o organitzant actes de solidaritat i conscienciació ciutadana. 
Des que es va constituir la xarxa, en la segona meitat de 
2015, un total de 43 persones han fet estades de sis mesos 
en els tres pisos d’acollida que gestiona la Creu Roja al 
municipi. Passat aquest període de temps, les persones que 
segueixen a Sant Feliu reben suport permanent amb l’objectiu 
d’afavorir la seva integració a la ciutat. 

En el marc de la xarxa ‘Sant Feliu, ciutat acollidora’ també 
s’ha creat un banc de persones voluntàries que col·laboren en 
tasques d’acompanyament a les persones refugiades (anar 
al metge, a l’escola, parelles lingüístiques...), i s’han dut a 
terme activitats de difusió per donar a conèixer les dificultats 
i el patiment d’aquestes persones a través de xerrades, 
exposicions o activitats de caire educatiu i de lleure. També 
s’han fet campanyes per recaptar diners que després s’han 
tramès a la Creu Roja, i s’ha convidat la ciutadania a la reflexió 
en el marc de jornades especials com el 20 de juny, Dia del 
Refugiat.

Malgrat que el drama dels refugiats té ara menys presència 
als mitjans de comunicació, des de ‘Sant Feliu, ciutat 
educadora’ es continua vetllant per donar suport a les 
persones refugiades, i la xarxa està oberta a la col·laboració 
de totes les persones i entitats que ho vulguin. Des de l’espai 
web www.santfeliu.cat/ciutatacollidora es pot sol·licitar 
l’adhesió a la iniciativa, i alhora tenir informació sobre les 
accions que es realitzen.

Un total de 10.540 persones de la ciutat poden participar en 
un programa de detecció precoç del càncer de còlon i recte 
que s’ha posat en marxa a l’octubre. El programa, impulsat 
des del Departament de Salut de la Generalitat, s’adreça als 
homes i dones d’entre 50 i 69 anys, ja que és la població de 
més risc per desenvolupar un d’aquests càncers, i alhora 
s’ha demostrat que és el col·lectiu en què la detecció precoç 
és més beneficiosa. La campanya s’iniciarà per mitjà d’una 
carta, primer amb els veïns i veïnes que estan adherits 
a l’ambulatori del Pla, i posteriorment, s’atendrà als de 
l’ambulatori Rambla. 

L’entrevistaEntitats amb veu Llegiu la versió completa de l’entrevista a
www.santfeliu.cat/butlleti/entrevista

Tots els alumnes de l’escola Falguera el coneixen, des de 
P3 fins a sisè. I és que el Joel Carreras és el professor es-
pecialista de música des de fa onze cursos, però també és 
el coordinador del projecte Agenda 21, una iniciativa muni-
cipal per fer les escoles més sostenibles. En Joel és l’ànima 
de l’hort escolar i una de les persones que, junt amb l’equip 
de mestres del comitè ambiental, miren d’implicar els alum-
nes en la cura del planeta. Però la seva passió pel medi 
ambient va més enllà de l’escola: és membre del Moviment 
Ecologista Santfeliuenc i practica amb l’exemple fent agri-
cultura ecològica en l’hort urbà que té a Sant Feliu mateix, 
on viu des de fa 18 anys.
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